



ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA
DE LA JUNTA DE PROTECCIÓ DE LA RESERVA NATURAL
DE LES ILLES COLUMBRETES
CASTELLÓ, 14 DE JULIOL DE 2016

A les 11 hores del dia 14 de juliol de 2016, comença la sessió en el Planetari de Castelló, en Passeig Marítim, núm. 1 de Castelló.

ASSISTIXEN COM A MEMBRES:

- El President de la Junta de Protecció:
Sr. XAVIER DEL SEÑOR DE LA GALA
- Per la Conselleria d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural:
 - Sr. JOSÉ ANTONIO HERNÁNDEZ MUÑOZ (Cap del Servei de Gestió d'Espais Naturals Protegits)
 - Sr. ANTONIO BALLESTER POTENCIANO (Tècnic del Servei de Gestió d'Espais Naturals Protegits)
 - Sr. ANTONIO LUIS GARCÍA SANZ (Director Territorial de Castelló)
- Per l'Ajuntament de Castelló:
Sr. RAFAEL SIMÓ SANCHO (Tinent d'Alcalde)
- Per la Universitat Jaume I:
Sr. GUILLERMO MONRÓS TOMÁS
- Pel Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi Ambient:
Sra. M^a JOSÉ RAMOS PLA (Subdelegació de Govern de Castelló)



- Autoritat Portuària de Castelló:
Sr. FRANCISCO TOLEDO LOBO
- Per la Federació Provincial de Confraries de Pescadors de Castelló:
Sr. MANUEL ALBIOL CUMBA
- Per les associacions o grups de protecció i estudi de la de la natura:
Sr. JOSÉ LUIS GREÑO RUÍZ (Colla Ecologista de Castelló)
- El Secretari provisional de la Junta de Protecció:
Sr. LUIS NAVARRETE ALMEIDA (Cap d'Equip de Coordinació Administrativa del Servei de Gestió d'Espais Naturals Protegits)

NO ASSISTIXEN:

- El representant de la Secretaria Autònoma d'Agricultura i Desenvolupament Rural.
- El representant de la Conselleria d'Hisenda i Model Econòmic.

ORDE DEL DIA

1. Benvinguda i salutacions del cap del Servei de Gestió d'Espais Naturals Protegits, Sr. José Antonio Hernández Muñoz.
2. Salutacions del nou president de la Junta de Protecció, Sr. Xavier del Señor de la Gala.
3. Proposta de nomenament provisional com a secretari de la Junta de Protecció al Sr. Luis Navarrete Almeida.
4. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió anterior.
5. Presentació de la Memòria de Gestió de l'any 2014.
6. Situació i presentació de la Memòria de Gestió de l'any 2015.
7. Precs i preguntes.



ACTA DE LA SESSIÓ

En primer lloc cal fer la puntualització següent: l'Acta no s'ha redactat, sempre que així ha sigut possible, per orde cronològic a les intervencions, sinó que s'han agrupat per intervinent les propostes o comentaris realitzats durant el desenvolupament de la Junta de Protecció.

PRIMER PUNT

El cap del Servei de Gestió d'Espais Naturals Protegits, Sr. José Antonio Hernández Muñoz dona la benvinguda a tots els assistents, membres de la Junta de Protecció i convidats, agraint la seua assistència. Disculpa la no presència del Director General de Medi Natural i d'Avaluació Ambiental que no ha pogut assistir per motius d'agenda. Comenta que pròximament serà nomenat el Director-Conservador de la Reserva Natural, càrrec que recaurà en personal funcionari de l'Administració de la Generalitat. A més, fa les següents propostes:

- Major dinamització de les actuacions.
- Augmentar la participació de tots els membres de la Junta de Protecció.
- Creació de comissions de treball per agilitzar la gestió de la Reserva Natural.
- Proposa que totes les convocatòries, a partir del nomenament del nou director-conservador de la Reserva, es facen per correu electrònic. **La proposta s'aprova per unanimitat.**

SEGON PUNT

Salutacions i presentació del nou president de la Junta de Protecció, el senyor Xavier del Señor de la Gala, que fa les següents manifestacions:

- Proposa marcar objectius i treballar per ells.
- Comenta que seria interessant conèixer la realitat de l'entorn per part dels membres de la Junta, per la qual cosa s'haurien de fer visites a les Illes.
- És important que es produísca el nomenament del nou director-conservador de la Reserva Natural quant abans millor.
- Proposa la creació de grups de treball.



- Compassar els interessos del Ministeri i de la Conselleria en quant a la gestió i conservació de la Reserva Natural, les visites i l'ús de les boies que sempre generen conflicte.
- Proposa treballar per a la modificació de la quota de les visites.
- Buscar mecanismes de finançament.

TERCER PUNT

Proposta i aprovació del nomenament provisional del secretari de la Junta de Protecció, Sr. Luis Navarrete Almeida, fins al nomenament del nou director-conservador de la Reserva Natural.

S'aprova per unanimitat la proposta del secretari provisional de la Junta de Protecció.

QUART PUNT

El president de la Junta de Protecció proposa l'aprovació de l'Acta anterior, relativa a la Junta del 7 de novembre de 2014.

S'advertix una errada en la penúltima línia de la pàgina 9: on diu Sra. Monrós, ha de figurar Sra. Ramos. Es corregix a continuació l'esmentada errada.

Seguidament s'aprova per unanimitat l'esborrany de l'Acta de la reunió de la Junta de Protecció celebrada en el Planetari de Castelló.

CINQUÉ I SISÉ PUNT

El senyor Antonio Ballester Potenciano fa la presentació de la Memòries de Gestió dels anys 2014 i 2015, a més dels annexos, amb comentaris dels aspectes més importants de les mateixes i atenent els dubtes formulats pels membres de la Junta. A més, fa les següents consideracions:

- S'advertix un descens important en el nombre de visites concertades durant l'any 2015 respecte de l'any 2014.
- Proposa un sistema més dinàmic per a l'autorització de les visites a la Reserva Natural, siguen de tipus educatiu, cultural o d'investigació.
- Del resum econòmic destaca les limitacions econòmiques existents en els pressupostos.



SÈPTIM PUNT (Precs i preguntes)

Senyor Francisco Toledo Lobo (Autoritat Portuària de Castelló)

En relació amb les dades existents en la Memòria de Gestió, comenta que no figura el nombre d'albiraments de cetacis que s'han produït des del mes d'agost al mes de desembre.

Senyor Antonio Ballester Potenciano (Tècnic d'Espais Naturals Protegits)

Justifica l'absència de dades durant eixos mesos per la dependència de la disponibilitat de personal i falta de mitjans, a més d'una climatologia adversa de vegades. Proposa que el Ministeri podia facilitar l'accés a algun vaixell que pugua possibilitar la busca de nous albiraments.

Afegix que a través de convenis amb les Universitats o a través d'ONG's es poden recaptar dades que milloren les nostres estadístiques.

Senyora M^a José Ramos Pla (Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi Ambient)

Comenta que el Ministeri posseïx un treball respecte dels albiraments durant el període comprés entre 1990 i 2015.

Proposa, junt amb Antonio Ballester, l'ampliació del Conveni per a la vigilància de la Reserva, subscrit entre el Ministeri i la Conselleria, amb l'objectiu d'aunar esforços i millorar la disponibilitat de personal.

Senyor Guillermo Monrós Tomás (Universitat Jaume I)

Sol·licita aclariment sobre les dades de les taules indicatives de les visites, i concretament pregunta si les visites de les que parlava Antonio Ballester són concertades, autoritzades, informades o estimades.

Senyor Antonio Ballester Potenciano (Tècnic d'Espais Naturals Protegits)

Indica que es tracta de visites autoritzades, i a més, advertix que hi ha una quota de persones que com a màxim poden estar en les Illes al mateix temps.

També comenta que les visites no autoritzades poden perjudicar la llibertat de moviments de les visites autoritzades.



Senyor Xavier del Senyor de la Gala (President de la Junta Protecció)

Pregunta per les dades pressupostàries de la Memòria, fent el comentari de la falta de personal per atendre les visites.

Senyor Antonio Ballester Potenciano (Tècnic d'Espais Naturals Protegits)

Indica que el pressupost actual és un pressupost de manteniment i evidentment seria interessant disposar de més recursos.

Senyor Xavier del Senyor de la Gala (President de la Junta Protecció)

Comenta que les plaques solars no funcionen, i per tant, s'han d'utilitzar generadors. Proposa presentar sol·licituds d'ajudes econòmiques relatives a les energies renovables.

També parla d'un problema de gravetes en els aljubs.

Senyor Antonio Ballester Potenciano (Tècnic d'Espais Naturals Protegits)

Comenta que les plaques solars són antigues però alguna està reparada i funciona correctament.

Proposa l'utilització del mètode d'osmosi inversa amb l'aigua del mar i afegix que la salmorra no seria un inconvenient perquè es tracta de quantitats d'escassa rellevància i a més fàcilment reciclables. La depuradora pot donar un bon servei i constituir un recurs suficient.

També comenta la necessitat d'un bon manteniment dels aljubs.

Senyora M^a José Ramos Pla (Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi Ambient)

Matisa les dades dels aljubs, segons els informes redactats pel Ministeri. No s'han produït situacions d'alarma en quant al percentatge d'aigua existent en els aljubs.

També comenta que existix un informe ambiental desfavorable respecte del mètode d'osmosi inversa.

Comenta que les plaques solars no funcionen i els generadors són insuficients perquè només funciona el generador del Faro.



Senyor Francisco Toledo Lobo (Autoritat Portuària de Castelló)

Sol·licita la realització de pagaments ajornats o buscar un patrocinador per a solucionar el problema energètic.

Senyor Xavier del Senyor de la Gala (President de la Junta de Protecció)

Observa problemes en les plataformes a l'hora de fer el desembarc de les persones i comenta que la normativa de seguretat no s'ajusta al que s'està fent en les ajudes al desembarc.

Reclama seguretat en el desembarc i comenta que han d'estar delimitades les responsabilitats de tot el personal de l'Illa.

Proposa establir normes que ajuden a la regulació del desembarc, a més de delimitar el nombre dels mateixos i convocar reunions de l'Administració amb les empreses que tinguen interessos en este assumpte.

Senyor Antonio Ballester Potenciano (Tècnic d'Espais Naturals Protegits)

Indica que haurien de reduir-se el nombre de visites i evitar la massificació, a més de manifestar que s'ha de tindre un mínim d'infraestructures per a no perjudicar la Reserva Natural.

Proposa que es facen visites en temporades concretes i amb un nombre reduït de persones. Parla de la possibilitat de posar un canon per visita.

Respecte de les plataformes, comenta que s'han fet les reparacions pertinents.

Senyor José Antonio Hernández (S. Gestió d'Espais Naturals Protegits)

Proposa que els responsables dels viatges demanen als visitants a l'Illa la firma d'un document pel qual assumixen els riscos del seu desembarc.

Senyor Guillermo Monrós Tomás (Universitat Jaume I)

Hauria de generar-se un document on es delimiten les responsabilitats per al cas d'un accident.



Senyor Xavier del Senyor de la Gala (President de la Junta de Protecció)

Manifesta que no hi ha prou nombre de boies per a atracar els vaixells que visiten les Illes i seria interessant posar-ne més, i així, augmentar la seguretat dels desembarcs.

Senyora M^a José Ramos Pla (Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi Ambient)

Comenta que se ha de sol·licitat permís al Servei de Guarderia per a poder atracar en les boies i també per a bussejar.

Proposa l'augment del nombre de boies, i per tant, cal fer una reunió entre les dos Administracions (Ministeri i Conselleria) per tal de valorar les repercussions de l'esmentat augment.

Senyors José Antonio Hernández (S. Gestió d'Espais Naturals Protegits) i Xavier del Senyor de la Gala (President de la J. Rectora)

Mentre no siga nomenat el nou director-conservador caldria la creació d'una comissió per resoldre el problema de les boies.

Senyor Xavier del Senyor de la Gala (President de la Junta de Protecció)

Comenta que existix un problema de goteres en les «Casernes».

Proposa d'utilització del catamarà per a estalviar diners.

També parla de desperfectes en el Faro i de la existència d'un pressupost del Ministeri per a resoldre eixos problemes.

Proposa la recuperació del contacte amb el personal responsable del Port i Ajuntament de Castelló.

Comenta també, la troballa arqueològica d'un petroglif a les Illes.

Senyora M^a José Ramos Pla (Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi Ambient)

Dóna dades pressupostaris relatius al canvi climàtic. Concretament parla d'un pressupost del Ministeri de 29.000 € per al seguiment del canvi climàtic i dels albiraments (any 2015), i de 18.000 € per al seguiment de les temperatures i el canvi climàtic (any 2016).



Senyor José Antonio Hernández (S. Gestió d'Espais Naturals Protegits)

Proposa que la propera Junta de Protecció es faça a les Illes Columbretes.

Senyor Francisco Toledo Lobo (Autoritat Portuària de Castelló)

Parla de la possibilitat d'anar a les Illes en catamarà per a fer la Junta de Protecció i proposa que siga de setembre a octubre.

Senyor Antonio Luis García Sanz (D. Territorial de Castelló)

Pregunta al representant de les Confraries de Pescadors pel Sector.

Senyor Manuel Albiol Cumba (Confraries de Pescadors de Castelló)

Parla de la problemàtica dels corals i pregunta a la representant del Ministeri per l'informe existent en relació amb l'hàbitat dels corals on els pescadors pesquen.

Senyora M^a José Ramos Pla (Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi Ambient)

Comenta que passarà l'informe esmentat anteriorment al cap del Servei de Gestió d'Espais Naturals Protegits, José Antonio Hernández Muñoz, per a que la informació puga penjar-se en la web.

Hora de finalització de la Junta de Protecció: 12 h 30 mi.

El Secretari Provisional
de la Junta de Protecció

Luis Navarrete Almeida

El President de la Junta de Protecció

Xavier del Senyor de la Gala

